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Tape recofding of interview with ts. hrawrite Maald, nother offssrvey 
hee OSA.” Recorded on Noventcr ZS, S037 Interviewer is Special Agent 

. J. No Howard, U. S. Secret Service, Dallas, Toxas. This recording is being . 
“| Gade ot Bix Flags Inn Motel, Arlington, Texas. This is a continuation of 

the game tape upon which interview of Robert Lee Oswald was recorded. 

This £3 an interview with t&s. Marguerite Oswald, mother of Harvey Lee 
Oswald, acoised assassinator of President Kennedy. 

Q. What is your name, please Mo's? : — . _ an 

A. Kes. Marguerite Oswald, oe oe 
Q. And where do you live at this timc, Mrs. Oswald? 7 

- A, 2220 Thomas Place’ in Fort North, teas? 
+ oe ee i SMe amen! Be a ws hay 

- 

Q. Are you the nother of Lee Oswald? . 

A. 1 em the mother of Lee Oswald. 

Q. Mrs. Osvald, can you start at the bezimine and give us the background 
ef Lee and his characteristics and how he was raised, ctc.? 

& Yes. 

Q. ould you mind doins it? - 

A. Not at all, Lec kec tro srotiers. ‘Ther. is five vears difference 
between Robert and Lee, so at a cersain a0 there isa't much ec-panio- 
ship where one boy would be l7ye2rs old and the other boy, let's say, 
would be 12, wiich the 17 year old would be working end having friends 
and the other would be-----so Lee, I would say, “ws costly ale. ord 
naturally, being a widow and Zavins to supports Cie Stee Ciildren, I 
worked. I often held two jess in osder to sexpert me Gilldren. * had 
Tesponsil:le positions as @ manascr aml! senetinss assistant manacer, 
wiich re cires a lot of rceatal wort, but very ie: pay. The way I 
raised tic children, wy husband left our hom which was a noderste 
hone, not paid for, of course, arc’ he had a $5,090 insurance policy, 
but that is net the full amount I received because we had to borra: on 
the policy as the children were being born, so that the entire incom 
Z hac, being left witi. ove unhora, one five and ome seven. The seven 
years old is from a forcer marriace. . . e 
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A, 

whet As his nee? // 2 oe 

Join Edvard Pick. a ° . a we 

fod where is he at this tinct ae 

le is in the service, making a carcer of the service, and he entered the 
service at age 17 and he will be 32 years old in January. 

What branch of the scrvice, Mrs. Oswald? 

He is in the Air Force. 

Do you know where he is stationed? 

Ko, I don't. . . 

How old was Lee when he moved to Fort Korth? .° 

Lee was five years old, when I coved to Fort Worth. “ 

Acs] was he raised in Fort North? 

He was raised like the other boys in Fort North. 

And went to school there? , 

Went to school in Fort North. 

Can you tell us what schools that he attended; which ones? 

Uc attended the Lily 8. Clayton School on the southside of tom asa 

aster; then---no, first he attended a school in Benbrooke, Texas, 

which is just a mile or two fraa the Fort Korth city Hrits, And then 

he attended the school at Lily B. Clayton. I cae to Fort Korth. T hed 

yenarried an electrical engineer with Texas Electric Service, and he was 

transferred to Fort “orth. 

What is his nance? , . 

His nace was Ectrin Fekdahl’ Ue is now deceased. We lived, Lee and I. 

After my husband dicd I supported the three Chileren, I didn't start 

froa the beginning of the story before. My husband died in 1939 and 

that was the war years, when the children were little. It was impossible 

to set hefp to take care of the chilcren whits I worked; hovever, I 
wenazed for approxicately two years because I wanted my children with 

‘Spe, but 4t was alvays a change of help because in New Orleans we had 

wren gs fe 
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Xcpro help and the Negroes wore poine into the factories because of wer contitions and so vou could-Esrdl get help. And wher I worked and the Nesrocs were unzble to rind the iildren Iwas forced to quit my job | and mind py children, 
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Q. dirs. Oswald, 4£ you can, now let's go beck to Living in Fort Horth and , the tice that Lee was in high school. Shere did he go to high school? 
A. Loe went to Arlington Heights High School. 
Q. And did he graduate there? 
A. No, he did not gracuste, , , 
Q@ 
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How far did he go in school? 

I believe it wes the lth year. | . of 
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Q. I see. We went to the Ith grace? 

A. I think, I con't recozber whether it wes lth or 22th. 
“Q. And waat happened thea? . : 
A, -Lec, @ year before poirg to school, lived to join the “Marines, He studied Robert's manual that Robert had breugt hose fron the “hrines ° and he was waiting until he beere of ace to join the Marines. 

Q. How old was he when he joined? 
A. He was exactly 17 years old. is birthday was October 18 and he joincd the Morines on fictober iS, 1956. 

Q, 1956. OK, and when he was in the Marines did ke rake then a good soldie 
A, He ws Celighted when he was immediately sent to Jason when he was Just about 18 years old, and fron California he called Be telling me thet he was beine shipzed out to Japan and that he would write ne as soon as he got there. Lce alvays wrote letters. ‘| 
Q. You did hear from hin from Japan? . 
A. Yes, and all through his stay in service Lec al-ays wrote. 
Q. I-see. “hon did you hear fron hie the last tine before he decided to go . to Russia, 
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To ansor thet question I will have to go into a story that will be 
necessary to the rest of my inforration, . 

Yes, well go right ahead. , . mo oe 

Would you repeat the question, please. 

Uhat I was interested in was weed - + you heard frox Lee the last tine 
before he went to Russia. 

I had had an accident at vork and aftenards there vas a cozpensation 
ease. The doctors were X-raying sinus and there were reny coctors 
because my face was sucllins and spastic on ore side and they coulda't 
find the trouble, they would send Fe te another doctor, Because the . 
X-rays were negative, my medical and cecrensation was discortimed, . 
leaving mo ill and witheut any inceze. Y hed nocerate furniture for 
an ordinary poor persoa, which I sold because ef necessity to live. 

I also had 2 teleghone installed, when in betvcen ey face 
could telephone solicit and pick’ up a fow collars. I had rented a roo: 
anc a bath at this tinc. 

then was this? 

Tais was in 1958. . 

Ynere was RoLert at this timc? 

Robert was in Fort Yorth with a yamg dbohy. “Sy other son was in Jasen with 
two chilcren, so naturally, Lec, not having any Oligations, would be the 
anc to tum to. My sams have just moderate. positions. Robert at that 
time was delivering nilk on a ailk route and he was struggling to take 
care of his am fanily. 

Now, Ict ne get this straigh Reert hed at this tine a young baby, 
As that right? Lee was not rarried atall? 

That is correct. 

Trank you. ‘The other boy had two children and was in Japon in the service? 

‘at was John. I did not want to worry sy son, and before worrying hin 
I had-owerees §=Sy children did not have the information that I have. Cote. 
Pardon me, you will have to exaise me. Brief me on what was being asked. 

Ne were asking about your son going to Russik. You had told us that. 
he was the only one that wasn't married and had no responsibilities. 

~— Commission Exhibit No. 270 - 
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i . . 

That's right. So I hesitated worrying the boy.. because he was in 

service but I was ectting rore ill and progressive arthritis hed 

and I was crippled with pregressive arthritis thich is due to an 
accident and it cones unm you ren! fast.. As I explained, since 

gold ny furniture and everything and had no medical and ro 

I thoucht now I would have to ast bolp of Leo end let hin kno. 
Lee a letter telling hin of ny situction. 

‘ 
Where was he when you wrote the letter? 

He was in Coop Pendleton, California, Imocdiately I received a Special 
letter from Lee telling me that he had showed ny letter to his 
and that I would be visited by the Red Cross and not to | comendant 

hesitate to tell the Red Cross that he would be my only eons of 

and that I am definitely unable to vu 
support 

and tate care of myself, Prior 

- to that, I had received a letter fren Lee saying that he was soing to 

  

ist in the Marincs. The Red Cross cmc out, took affidavits, | 

investigated, which we kno, 0 £ cease, it hes to so thraigh channels with 

lot of red tape, so I would say it wes approxitstely six or seven weeks 

  

 ®& 

& »fore we had any action fre= the Rec Cross to send to Lee's comancant. 

In the meantime, I hac engaged an attorney because Texas Cozncnsation 

Imyers had written mo a lctter that tiey were pcig to Szop Ty coapensa- 

tion, ‘The attorney let re charee sy Pocication because 2 certain percestace 

of ny salary would later be given. Not toc long after Les sent the 

Aelivery, T received a check froa the goverment fron Lee's pay. Not too 

long after that, I was inferzed that Lee woald get a “Dire Neec" discharge 

because of recocmcnistion of the Red Cross. 

Would you repeat that--is that a “Dire NoocT? 

A “Dire Need" - d-i-r-e necd, & hardship discharee. Uno the recommendation 

of the Red Cross I wrote Lee and told > m that since he had plarned to 

re-enlist I didn’t think that he should acceat the dire need discizrge 

because I believed that I was entitled to the allotment that the soverment 

would natch aleng with his pay and when oy case cme up and I'd be entitled 

to this camensation, I thought I would be eble to mare. I received a 
his way hore decxuse they deciced 

ard his helo since I was alone. Lec cmc 

and the s=all kitchen and bath. He arrived! late      
  

a8 sleeping. In the peantine, the landlady had offered 

to be put in the roam so my son would have a place to cue to., 

TE , 
, Commission Exhibit No. 270 - 
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   Do yar rene-ber what date this vcs, chout when ft vas? 
A. Yes, this was in 1958, ground Septecher or Meteber. I told Lee that we needed to talk. Ue said, "Not now, Rother, in the orning we'll talk,° In the rorning, I said, “Lee con't worry too much, wo will make cut all Fight. Yeu will get a jc, you're a veterar, 

€ and we can merare anti} ry that was duc ne woild be available." His words were, “Nother, since you 

tysclf a little b 
T can bsbysit. or help 
porcentace OF by salary) 

ere broke, if I stay here with no education and tot having worked before saturally, he was in the service), the caly Jeo see I carld get would be about a $30 a weel: ob and thea ee would be Ye said, "I have thourht this aut thoroushly and ny going to ect a job ona shin because they pay bis zoncy c able to send noncy to help vou." I. told hin that was 2 wonderful idca t things cut ripht, but I thought he should 
and I thought that ke thauch i" 

you are now,” i F e 8
 

Stay hare anhile and let us try to acnase before, 

fe said asain, “Il 1 stay here I don't ino if @o it will be nizni=m wage. xo, ty aind is rade up.” So I believe tha 

I com get a job and if F 
everyone has a right to their on life end the way of livine it. I thought of Lec as an adult because he Spont three years in the service,: Ue was just, he was not 20 years old at the tims; “he was goine to be 20 years old in October, But, as I say, he was a gram nan, Re had been in the Foronsa crisis, he had been to Jasan, and so if that was his decieinn T hac no right, even as a other, to force hin force him. So, in three days tize Lee left. 

foproximately a week later I received a letter telling re that he had docked passace on 2 shi: 

to stay hore or even try’ 

frea Lee from Nev Orléans, 
p to Eurosc, aad I wish at Chis time I had the letter becuse as a Sether, and kKnosing the cirasy | stances~ee-]T had the letter but Tight nex I don'te---but as a mother and nowang the cirexrstances and the conversation I interpreted the letter | (fanily affair); vere the letter made public after his ecfection, would | not be interpreted thet way, because the letter said--I won't be able to give you the exact word--but the letter said, "I have bookeJ passace to Europe on a ship soaing to Europe. I a= sorry, mother, to have to tell you this way. I az sure that vou don"t uncerstenJ", which ny son was telliag me I don't uncerstend why he is lezving a sick mother, “I will contact you as soon as I arrive, 

, Q. , That is what he said in the letter? © 
oe 

A. That is what he said in the letter, "Please understand, mother, thet ny | ' Values and those of Robert are not the somo." situation and because of the boy always help ne ard being considerate of “ 

n h
i
:
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ay FS LP ae ove the letter that he is asking ry forriveress for leaving . he needs to have a better Jive then Staying in Texas, 
* Cee nenth later, sporoxirately =< © (%, in the ncantirc Iwas beby- . sittine and this lacy had a yame bey and I wes desparate financially 

| 

  

       
And still 11] (they still hacn't fend ry treadle), so since she wes a widow and the bey was alone she offered me & Scmo and paid a0 $5.00 a week, I was very hamy to ect it boenxuse even though I was 412, there | was tines wien I could ccot and Eeraoe then the face didn't md . bother me. So J cooted for her (I Gen*t know her nwo but J yo it) and sot her bov aff to schon] for $5.00 a week which paid sy bus fare to | the doctors. I had tuo doctors and I made a visit every other doves | - the $5.00 was used for transportaticz.. . an 
At this hore, I went ext to get the Sindsy noper and when J picked up the paper the headlines saic, “Fert North ‘Sn Nefocted™; the first Para; » df I remember, “Lee ', Osuald of Forth Worth has defected." YF ja “Ch, ny God, that is Fy son.” I ceocpesed myself and rend the story, . The story stated that he went to Russia, as we knez it kes boon publicized, I can't rember all of Cat, anc it aproerad to he his cen eccisicn, according te the paver, So, asain, resrectins other poonies Privileres ‘ or rishts, I said, and later mace this muSlic, that if, fecerdinn to the poper, he had studied Marxisn and that wes the life he wanted siace he tas not hurtine anvone and it ess 3 politico, as far as I knes, I wasn’t too such at the tine om these things, Mt since it vas his Cecision end . that was what he wented I belicrad it should have been his Priviless as ° an indivicus! to pursue the thing ne wentec, and I aczirod =y son for the: Statencnts because of racial discextest in tre United States and treat- Boat of underdog end so forth, IF ks Felt that wey, end the papers state’ that was his feeling arg resson for going inte Russia that he had . the courare net to Stay in a United States, that he did nor like end to deave because I do not #prrove oF all these politicians and all of tese Prvwle SSyiag thinss about the United States, ul yet being a part of it, | By om woy, I think it takes Cairase to stand un for your oxvicticns, | anc so I accented the fect thet thet was whist he wanted and that ke hac a right tc what he wanted to do wits his life, Naturelly, the ewspmMers ard all the reporters sere ccning arom, The seman told me I would nave to lecve the house. I had no place to go. I had no macy. I called ay Son, Robert, snd told hin that she insist that I leave the house, te said “ell, mother, core over here." I have beea the mether since I had raised my children alore and had strugsled, not on. y Sirancially, but was always tired and had no life of ry am. In other words, as socn as I came hace fron work, By children wanted their food, so iracdiately I started working again, I sort ef lived for ths day when ny children 
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would Find a good wonan and marry and soxcbody to tale care of then, | 
Because it was almost impossible for ne to work and to do justice to 
these boys. Po* 

then did you first hear fren Lec? Did you hear from hin while he wes 
in Russia? 

Rew we will ect to the very icpertant port of the story. I had no : 
ecntact with Lee at all. Sr. Ferman (pheenectic) of the FSI, this 
was in February, I called him because after rezcing the stories 
agein, I thoupht I read treat the FoI was investiecting the family 

in the service, but it was the State Depert-cnt that 
they had said was investigatines his backeramd, so I called the 
FBI in Fort Yorth and wanted to knov, so fr. Fannan (phocretic) . 
is the FOI Agent wher J talked to. 

What did he tell you? 

My. Fannan (phoenctic} euc out to the house, and I had all of hese! 
newspaper clippings and everythine. fic said “Mis, Oswald, it looks | 
like boy wanted to so there,"ane since I had no contact, he recom- 
mended that I pet in touch with: som scnators am! conrressucn and 

poopie who could help re becmuse we had extemating cirasstances 
the ease by now. Lee's rail was ceming to the house and because 

I had no contact with hin, I was taking charge of Lec's mil. I 
received a letter fre: the... . - Before I sav this, I must say 
this, and it is just too bad that I don’t have this Icttcr; it was 
in Lee's sca bas. Lee wrote defore I wrote hin shout ay accicent, 
Ard this I have to rememer. Lce wrote ne thay/ne was thrilled to 
death and happy because Albert Switzer Collesc”in Sritzerland had 
accented hin as a student. [¥eceivod’s Netter in Lee's xail, but 
I had no contact with Les frea the Albert Svitzer Collere in 
Switzerlaw about Lee's itincrary, ard I forsot to tell you that 
Lec hee told me that he had put 2 dopesit with the Albert Switzer 
Colles: and was happy that they accepted him. Lee received this 
letter from the Albert Switzer Collese hoping that his itincrary 
would get him there a little carlier, Secausc the semester or later, ' 
I forect which, because the sc=cster waild be delayed or brozght 
forward, The itinerary statcd, now I ax not too sure abact this; 
however, I have this information, that he was going to Finlaxc, | 
Sweden, Denmark, or maybe visa verca, I don't know ny history, and | 
then to Switzerland to the Albert Switzer Collesce. Since I had this | 
information and it did not agree with the newspeper story that he had 

LL Commission Exhibit No, 270 
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Bhat moyse the shin 
defected, I ircodiately began to think thet there was seecthins 

  

   

      

he was on, I didn't Inov, he ceuld have usad’ . 4 hypnetisa or he could have beza hypnotized and breceht to Russia. There's many ways that a boy en a shin could have gotten to Russia, | I do net szy ard I do not kne:, wiether he intended to to to Russia, | but the story about weating to wort eo: a skip, of course he knay | nor he coulca’t co to Albert Svitzer Collesc, understand? Beccuse Of ry reedinz his reps be was soins to work on a ship. I called Rr. Fannan. (phoenctic Ie care cut to the house, and vhen I shad | 
I recoccend that yor cot in touch with s@cone.” Gould you help me 

kin this informtion, he szid xs, Oswald, things do not look Tight. | 

I there, pleasc? He s2id Representative Son Rayburn would be one, Stary Lerder, and by the vay, ve nd wired Secretary Border when we heard of Lee's defection, askin 
we received no answer, not even a courteous Teply, no ansver that- 

sing for help. fis brother did, and 

Socver, So “ir. Farnan (pliocnctic} recesended thet I write to Sen Raydura, Sccretary Serdcer, end Consressson “right of Fort North. - I wrote a Ictter to the three men an! male cozies, My reason for that was before my merriace, I worked for Sttomeys, and I knes that where anything is imortant » YOU Svauld have sorcthine to back it up. The letter stated the ciramstazces aad I mde this clear and ucder- lined it. As I sav, I have 2 ccs of the letter, the sare letter sent to the three rensesentatives. I do not want Ry son to think that I an trying to 
dis that he's safe, 

Prrsunce hin to coms hace. ALL I went to know 
£ he has defected, that still heinp his privi- Jege, I made it clear to these poople shat I just wanted to knew where he was ard if 

or Secretary lerdcr, 
immediately sont me 
of the situsticn, 

Congress=an “right did? 

he was safe. Xcithes Representative San Rayourn 
answered my Tequest, but Coneressean Nricht 

a wonderful letter, expressing the seriousness 

Yes, Jin Nrisht; And the extemestine ciramstences and that he would 0 all that sould be necessary to try anc locate the boy thra:sh his ” prestige and the State Department, $o we co2ld have soas information 

Fright that he had turned ry letter over to the State Deparszent and that I would hear froz them soon. I received word fren the State 

I and get to the bottes of this. I received a letter from Conerosszan | 

BGepartzent sacetire 
ox and locate ny son, and that the letter had been Forwarded to the U.S. Exbassy in Moscow and that they were go'ng to follow Up ay 

: Commission Exit No. 270 = 
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sumest. I have a lot af correspondence with the State Department. ee 

They havo kept me inforned prosressively; however, they said that 

in oach letter they were working’ an the ease, but that they had ly 

no lezls whatsoever, and did nct nor where my son wes end weld 

qontirue to do their best to locate hin, I wrote the State Desart- 

gent for the date of Lee's passport, and where it uas issued ; 

by now IT know that m illness end his dire-necd dischsrec hed de- 

prived hin of wiat he originally planned and I wented to see for my | 

a@m satisfaction if indirectly I wes the cause of hin going to 

Russia, and of course, the cates would give ne that inforcation. 

Did you get the cates? 

Yes. The State Departncnt wrote re the dates and where the sport. oo - 

was taken aut, which was in California. ms 

And what were those dates, do yor reaccher? 

The dates were a Httle prior to his discherse. I have this in- 

formation in black and waite. tc can have the correct cates. It was 

a Httle prior to his cisc:arse, showing that he had thouskt this 

thins aut before coaing hese that he was eoing to board the ship 

and not stay and work in Fort North. I saw his passport. 

Go right ahead, tts. fswald. 

Ilis passport shoved export anc irport. Since mv son is nar upset 

all knovledce is done. (wmintelligible conversation). 

O.%. ner. You tell me that Lec was thinking of writing a book and 

he contacted a public stenographer in Fort Yorth; nos this was after 

he care back from Russia? 

That's right. . . . 

fod do you feel like that he contacted 2a editor somewhere? 

Yes, I fecl ‘like he contacted an editor. T don't kave ary proof other-: . 

esise, thet he had spent these few dollcrs we had given him, his brother 

and f. He had shout $10 or $15. He used that to imeediately hire | 
this public stenccrapher. That we knows, because py dsughtcr-in-lay, 

Robcrt's wifc, told me of a conversation he had about a story and the   
“wf 
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lic stcnoeracher called Rodcrt's hore for some addition! veri- a. 

ication of the story. .. 3 

Q. Do yeu have any idea sho this stenographer is? . ; 
i 

_ A. No, T have no idea because it wns ry czuchter-in- ley who told to shot 

hin talking to a public stonosrater beomsse the public stenocvapher 

called end'seid to ny drushter-in-lm:, rot knoring that Lec wented 
not to confide in his fanily, that this is the pSlic stenogvapcer, ; 

|. would you let xo talk to Lec? And tat is way we Ine when she told 

“ge on the sice because Lec wasn’t talzing or emfidings anything, 

then later cn hen I went to Lee's house when he got a Jo& ond got 

a house for his wife and fonily, thcy werca't heze.. Iwas always . 

qurious because of ry previcus investisstions on my an sirce I had 

_mine s0 mci. I looked st tis mil in the mailbox snd sow just an : 

oxtinary business envelope anc it was frea a pablishing coopmy in 

New York, so between the tec, = assumed that he had sent this story 

to a pblisher. 
| i 

@. Do-you have any idea tho this sublisher was end wicre he is nav? e ; 

A, I have no ice2, All I remecder is that t was a New York Mblishing 

Hasse, anc I do knar that tee Cat to Robert's house and we decided 

ye were scing to say no ccemont becuse we had suci 2 tine with 

‘geporters when of tie learnine of him coing to Russia. That Lee ; 

gaid "Yes, I have the story, $f yu will pzy me for it." . i 

Q. Do you rexecher what tize of the year this was? 

A, Isrediotely upon his retura fro= Russia, thich was of Ame, 1962, 

and thes be had also told ro in the letccr, ehich I have, I have. |   all inforzation that I 2 saying here in black and white of ry : 

prize story, that he intexcied to write a story. 
3 

: 
Q. Tere of Inte, we talked to you about what he cid in Fort North and 1 

Dalles. fe keve soc undisclosed information that Lee went to : 

. Mexico Ci on or about Septe-ber 26; nov, ean you tell us what | 

you know t that? 
; | 

&. I do not knw anything about Mexico City. I do know in talking to 

. my daupiter-in- lay, vio hes bee Sa close with me for the last* 

and a half days or four days approximately . 2 + se ees 
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vat ~ 

geo, and Marina told re that FSI eases 

  

qhis is Marina, Lee's wife? 

Nerina, Leo's wife. 
hard tinc Lee having 2 hard tine Eecping o, 

tricd to find work end no can get work. I use 

They. said they go to Russia wuce he had jo and 

his fanily, Sho didn't want to Tetum to Pussia s: 

want to return to Russia, hut because Ice 

time he wort:s a Little, and no work, he worked a little 

we no can ect house, 
I kno nothing about 
and herself wanted a visa to so back to Russia. 

Consulate or the Soviet Consulate, I don't know. 

You don't know whether this was Soviet Consulate in the United States - 

or where do you think it is? 

I do not know; however, I can eet thet informtion because Sarina 

told re that she first, with tic perzissic of her tusband, wrote 

to the Consulate, which I on assuming is Sovict, but I cim't find 

out exactly, And then Lee tricd to get 3 visa. 

Do you know where he tried to get a visa? 

Marina seid Lee tried to sct a visa. I ao assiming that she meant 

also thst he wrote. Nothing was ever said about Lee going to 

Moscow City for a visa. 

Marina did net say that he went anywicre to try to get onc, that he 

wrote scneutere? 
' 

No, tha: is ny understanding. 

to sarin’ about some Federal 

Strina told me since 

i : i the 
work, 

live together, maybe we so back to Russia. 
her and that she wrote in behalf of her husband 

She wrote to hor 

Earlicr, we were talking to Marin Agency con- 

tactine Lee and asking hin a lot of things. Can tell ne what 

Federal Agency this was tiat kept contacting Lee, like here recently? | 

I asked *brina. She did not know the rans nec. It samded Like | 

Thonas or Howard, but he wes a short fan, full face, black hair; he 

exx tirce tines,net too long apo he cme == aheut a week or so | 
thy Morina tells ne 

these things; I was reading newspaper accounts and IT said that Lee | 

scid, as stated in the paper, that FSI Acencs had cone to the hase | 

recently and the paper Stated that this was checked and checked cut | 

therau ly in Washington, and that no Fal Agent had cove to where 
| 
| 
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M4 . ‘oye 

they were Livine In Irvine. Morina says "Ma th, this not true.” 
Fal Ascent came to Irvine, anc I said "Do yar ines his nox?" 
Xo, tiorard, Thosas, I don"t know, TI asked “iarina, wiat dic he 
Jook like?" Stout mmm, fat face, black hair; she said Lee tcll 
truth. FBI Agcnt coze to house, ‘irs. Paine has n=me of Arent. | 

“irs. Paine, “Is the landlady where Mhrina ang Lce Lived? 

No, I don't see landlady; ts. Paine is assurcd, as Far as I 
tno, a friend befricnding Marina src Marina helped Sirs. Paine 
to learn Russian, helped with the chileren and work, and ‘irs. 
Paine Iets Marina stay there. Lee Lived in tem in @ roca $$.00' 
a week, and coaes to sce his farily on weekonis, Lee is not - 
tenis 5 rere Marina is because of transportation back and forth 
to ° . 

Te's got his jo&> with the Zook Caspary, hasn't he? 

Yes, which is in Dallas, and his hece is in Irvine. 

Did ‘you say Mrs. Paine spoke fluant Russian before? 

That I do not know; hovever, “arins, I think, nisht kno, That I 
eo not knov, Tue other nisnt aftcr I rushed to-ny son's aid here 
fn Dallas, I had no place to so and ‘irs._Paind said that if I would 
be willing to slecp om the sofa, I could cose aut to her house, | 

This wes after Lee was in jail, is that rigut ? 

That is correct. So I had not seen ry dsushter-in-low; in fact, I 
hed not kno even that there wes 2 ncv doby, so I went to where: 
wy caugnter-in-lay wes livine, whici wes in ‘Ys, Paine's horse, so 
I said we necd to get an attorney for Lec, and we have no nonc;’, | 

  

But he rust have some rishts to have an attorney ard I said I didn't 
like Morina making a statencat withart being represented, ‘irs. | 
Paine was her interpreter vaca Marina mace Ser statement and signed 
the statercnt; I aT dida't like that, and that she should have 
been represented by an attorney before making any statement. “irs. 
Paine says “don't worry about anything like that." I a> a oorber 
of the... 6 0 « Now I have tried to think of the nave of the! 
orsanization that Mrs, Paine told me she wes a merber of, ard I | 
have not beea alle to renctber entirely tecause I was unset and I 
was surprised that she was a meabcr of a organization because to 
me, all of these orzanizations mean nothings -- The Birch Society 
and all; I read about then and I pass then off as nothing. So I 
didn't pay too much attention. . | 

ee, 
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Do you have any idea whet st night be? : 
Well, she said that dea’t Worry too, Lee would ke represented by camsel because she was a xcrher and that they would sec that Lee got a imyer, . . 
You don't know what type of orgonization it was? 
$237 don't, but I rally believe that if I hoard the naco, I my 

  

Kas it the Fair Play for Quba? 

Bo, Guba was not rentioneds thet I'n Sure. fScrican Civil Rights o- is there such a thing? It was en Orgenization that People’s richts. In other words, sho assured me thet he would have & lewver because she was a recber of this orecnizatian, I dichtt like firs. Paine imodiately upon enterins her hone, and then whea she told me that she was < ne=ber of this organization, then I felt (unintelligible) but I didn't. 

rs. Oswald, ef ccurse, we don't wart te Bit words in your mouth, but there ere several of these orgenizations; if we do nmac it end it scuncs like the ene to ye:, then it niakt help us. Could this © bo the Cemnittee for Peaceful Alterastions? ; 

No. ¥ don't think so. 
In other words, it sounds to you like it's seme type of a welfare orcanization for people rio are in trouble, Sc were talking socctine back about lee or yourself or rzyoe sece of the ferilv writing | to the Secretary of the Navy or the State Departzent in order chat Lee*s dishonorable discharge that he had received after he went to Russia keine ciansed. Can yeu tell re who it was you wrote to again? Fe're a little bit confused shout that, . 

Yes. 1 also have all of this inforeation in ty possession, “hile lec was in Russia and-I hac no contact with Les, approximately ten Ronths Inter, in a bram official cavelope fran the Marine Ne- | partment, was a letter addressed to Lec. Since XY had no eomtact | with xy son, I didn't knoe whether he was alive or dead -- J ! his mail which had been coning to the harrs. I didn't feel glty about opening his rail because I had no way of knoving if he was even living. It was a letter fron the Marine Corps, Stating that you ere 
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dishonorably discharged in the business form that I nev con Ft 
-into words; hoever, I havo the letter. I sot fn touch vith the’ 
thrine Coras in Fort “orth, Texas, wcrc I vas livine, and asked 
to spezk to smxrone eho could sive ne somes informtion shout this 
Jetter I hod just received. They recesonded re to a captain, and 
I think the czptaia's nare is jotted dan en this letter. Me 
advised ne since it did not state wiy he was acttinc a dishonorable 
discharge, that I write St, Louis, where the flere Cifice is, and 
if I recall, anc I believe that it woul! be jotted don, I uas 
given the nare of the person to contact, We told me the way to do 
it was (a) a question uhic: I cannot recerber 0) a eucstion 
(c) a question -- in other words, nzke it businesslike and act 
these questions (abc). It may have sone 2 little further, I-want 
the answers explained that you heve no contact with your son sm! 
since he was a Merine and you want te kna: vhy his ane dishonored, | 
you, as his mother, would like tn be given the information of this 
Gishonorcble discharre, I received 2 lott er free St. Louis, stating 
that because of his defection to Russia, they have foond it necessary 
to sive him a dishonorable ciscisrge, sad if he on, but he tas a” 
vipat that it would go hefore a Searc, and he would have the privi- | 
lece anc a risht to contest this dis'cnorable discharsc. “ell, DOW, | 
Z have explained I dica't ine: whether ny son wes livine or dad. 
1 kad no contact since ry sex could uot 20 before a Soard snd defer | 

hinself t could I have the privilege since I have in ry pessessicn 
@ lot of extemimting cirarmstances te the ense, because if I recalled 
the rules and regulations that vere presented in this return letter | 

-saic that citer yeu er a representative could present your case 
- before the Seard of ECxnnincrs. I env not be using the words; however, 

¥ have this in sy pessession, (che orisinzl). 

Dic you so Lefare a Board or so to sacconc? 

’ ‘Iwas willing, I had no money ond tiis has always been ry problen. | 
T*p ret crying on anybody's sheulder, but rhen you nced to do 
something and you don't have the neney, it mkes it diffiaalt, I 
would have to 50 to, I don't kne:, Chicago or St.. Louis, wherever 
the Nene Office was. But I eculd go, I would sell anything I have -- 
Z have a comple of rings. I have always been able te manage as I 
@? Strong willed. I would co before the Boord and present 55” case ' 
to see if they would not do this awful thing of a dishonorable 
Cischarge, because I have Erancchildrens my whole fonily has served | 
in service, and Lee served tie service for three years in the Marines, 
and T went his naze cleared. : 
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A. 

Q 

A. 

Q. 

A. 

  

ZX receive 
have this 
me, wnich 
I had no c 
“A repister 

  

ontact, 

wetura repistcred 

it gad been in 
tnat I would li 
know, I did bec 

Satisfaction tha 

Who did 

d, as I recall 
Slso addressed to ar. Lee Harvey Oswald end not ‘to would be wery unusual since J} jad already explained but psybe that Would be tacir procedure, od-return-addressce-on)] 2 Bow can Lee Tctura a 

  

  

  

  

2 & registored rotura aasucr and I 

letter waen Loe is not availaole. 
kat did you do then? 

you contact? 
you do tica? wnat did 

Well, then Ig 
Wrote to Se, 
I knew to do; 
Wonan, I 
do all I ezn 
further becay 
like they 
and so, 

Kell, then, wh 
Bac Aavy bepa 

Raen Lee re 
aod tic Sta 

I 

Lee nade, 
Lec tae no 
would cor, 
ictter, I 

Post Office and J explained tazt my soa (and all tke papers and everythina) wes not aore' ke to sien for tne ictter, and, as far as 3 ause I have tie letter, and nothing clse was 
Said about pe represcating Lec. Tacy did not give nc the £ t I asied to Feprescnt Lee, 

Did you contact Soncone in Washington? 

knoe por to Aandle things and hclp; then, wien I co I cannot lesve =y work to pursuc things Sc financial and rayoe loss of joo, so I felt Cidn't taink tie Rotner was the person to do it weaa, I just felt like taat Was all I could do. 

would s 
taat I wrote Lee 
discaarre and tha 

en Lee returned fron khussia, did he cortact Tteent in regerds to this discnarge? 

sy, I bclicve (I'm not Sure but I believe) Preparines Gin that ae hed had a dishonorsdle t would i: uc wise to return cad face these returned from ikussia I Snowed Lee these papers and I distinctly reuenber Siviag Lee the letter d 3 copy of it ant J did not give Lee all of tic Correspondence, 
@ishonorsble eischs taat I gave Les, 

Bad a f00d-conduct rcdal, 

I Fave Lee tho oripinzal lcttcr abcut ¢ * Tre auc 1 think I pave a copy of tae onc Says, “Don't worry, nother I will because I Eave been a good Karine and I Ve &@ good-conduct gccal“whica I sav wita my owa eyes that 

-~ Commission Exhibit No, 273 -— = u. 

  

id nothines. I hac Worked and telked to People, Louis and Cnicaro, I forget whica, did everything teea I felt x Coule fo no further. I an a 

         

turncd fron Russia I belicve waen I knew écfinitely, te Depertneat cpt ne inferzed of every nove tiat i I was told tkat tacy were Roiag to loan Rey to conc kezs, and on Such and such 3 date ke | ¢ horc, which was uayos Five or six weeks after tac 
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Q. 
A. 

G. 

Ae   
  

‘So did he write to tie-------? 2 
Taat I do not know because Leo never had talkod to no avout 2" wnat uo was going to do in things of tuat Sort. I said to Lee’ when I first care back fron Vernca, waere I was working, aad first saw Leo ard his Russian wife end everything, I | told Lee about that story,"c have a story." io Says, “tlother, you don't write a Story, now we're here, Karina's life would be in daaser." 

Tazt is his wife? 

Toast is nis wife. 1 said, “icc, the story that I cen write mestly pertains to ry expericsaces.” "Just tac sarc, Hother, you Cannot write £ story." ile cid not kne« what I aad. Ke never Rad asicd wnat I asd. I asve nextion 2d to ry son Roocrt, tnat I wert to “as 
Rodert hes never asked wia 
kaows tae things I aave. 
I bave an original applies 

Riagten, teat J 
t I save. Xo one ia tre 
Tac children dida't eaat 

Save infornation. 
fanily 
to know. 

tioa fre: Ali eert Sc.weitzer College that Lee aad filled out and taat is 
to go and Bad put a deposit snc was acceote 

where he wanted . 
d oy Alsert Scavcitzer College in Switzerland. 

Collepe wrote again to Lee 
tac etter saying tuat tac 
vould allow ain to reach S 

znd ZI asd no contact, 
Y Bopec sis itinerary of 

and Aloert Scaweitzer 
I opened 
travel 

witzerlond either, Gaybe, one or two days prior to his itinc 
but 211 ticse trings I aave 

tary, or later, I do 
in wlack and white. 

not rerenicr, 
and, so then I contacted Albert Schweitzer Collese and tiey saic Lee had mot arrived there and it was peculiar tact be. had not arrived there since he had paid his deposit. I stress again that I bave all this inforzation for proof, 

Well, can you tell nc, did Lee ever to you, or did you ever kear fron any of the rest of tuc fanily, taat Lee expressed his feclings toward the 
what ke felt 

Kavy Separtnent o r the Marine Corps, 
about having received this dishonorable cis- caarge? . 

Xo; otherwise, I told ais reraris 
nother, I will sec about it" and t 

“Don't worry about it, 
ook the copy of the letter. He, I ow, felt that ae dicn't deserve the d ishonorable 

‘+ Said he had a story. 

discharge. TYierc, apain, I an assuniag that there agsin because of the circumstances of hin getting to Russia. He 
Taey are, ah, I do not know, but there 
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Q. 

Q. 

A. 

Q. 

- A. 

A. 

q: 

”- &s sonctang wrong about kin being in kussia. All indica- 

   
tions of ry knowledge and proof, anc these slso to mc, and 
Lee wanting to write the story points to tat nsybe tkero 
was soncthing not right, how Le pot to kussia, I do not . 
know. I do not know, but indicatioas point a little that 
waye . 7 

This is getting back closer to the present time--do you 
know this nan, Jack Rubenstcin? 

Xo, I do not know tac man, Jack Sudenstein. . 

You never heard Lee mention in ono way or tho other? 

No, Lee don't ever talx. ice doesn't talk. 

I sec. Tnen you sty that ac decsn't talk and you don't Snow 
whetncr ae belonged to any organizations or aad any friends 
that were in. tue same organizetions or friends of Jack 
Ruoenstein? . 

Ko, I know rotunina of Lec'’s activities because Lee doesn't 
coafidc, because Loe woule think, aad ne made tue statenent 
puolic when ne went to acw Orleans aud wrote tae letter, . . 
“IJ co not expect you to understand, motier." He feels like 
I gm an old wonan, a notier, that docsn*t know about these 
important devclopments of txe world that was going on. 

Can you tell nme, do you nave any Adea waat his feeling or 
opinion wes of Kr. Jonn Connally, tne Governor of Texas, who . 
Was tac forecr Sccrctary of tie navy? . 

Ro, tuerc again I have no idea because Lee does not express 
anytiing to me. Lee save the inpression that “xy potner-- 
housckceper and nother, you wouldn't understand taeso decp 
things." I say decp because Lec is a decp tininker. Lee! 
reads books, Sistory books and anytaing pertainins to 
taings that would require evaluation of going into deep 
tnoupht about things, and ie won't think tnat I would take 
the tine to ooticr about affairs of that sort. 

Xow, tris next taat I an goins to ask you <= we have talked 
sdout it, you and I have at certain tines the last fow days 
e- I want you to understand thet I don’t want you to thiak 

I am tryiag to put anything in your mouth. I want you to sive 
“as ~ 

aA. 

me what you think. 

I understand. : : . 
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Q. -AlL right. do you think that Lee had any reason, or do you” 
- think that he would have wanted to saoot Ar..Coanally, the | 

vornor - ; 

a I do not think that Lee would skoot Hr. Connally, if you are 
- deplying because of this dishonorable discharge or sone 

ericf ac aad to tr. Connally, occcuse Lee is a wery intelli- 
gst and snart boy, knoxicuscable, not as far as educatioa out 

is self-cducated fror: reacing and beings in the political | 
world, which I would tink tnat se would te in the political 
of things--politics. So, I tnink Lee would go to a hhighcr-up 
if neod be. Instead of Lee soing to any drastic step, Lee | 
woulc know other people besices dir. Connally because when be 
knew he could returns back to the United States, soms of his | 
letters told me wno to contact to set help. Taey were the 
fight people. Le always, ze would know. I don't think that 
Lee would be foolish cnougn to do anything drestic for aay | 
particular reasoa because I telieve that Lee would be 
capable of hardling any situstiou. I say taat because be 
has contacted important people. 

Q. fell, again let xe ask you--you may just be repeating your-| 
< self--but in regard to Fresicent Jonn Keanedy, do you think. 

that he mipht azve any strangce fceling eaough to want to 
snoot Hr. Kernecy. 

  
Again I say, Lee never ass talked to ne and arain I say I 
tnink Lee was too iatcllisext uxiess he was insane, waich 
everybody docsnu't seen to think cad I, personally,citier. —. 
Lee studics tnese tnings and feels the vorid situation which 
Was proves by nis statements wae: he went to Russia. So, 
T waderstand now ke fecls avout taese tnaings. Again, I say, 
Lec. loves ibis wife and children. iie was a good fatier to the 
wife and children. He alvays tricd to find work waen tney | 
ict ain off of a job because of nis defection and because he 
was married to a kussian girl. and I know taat he avplicd for 
obs and because his wife was not a citizen ie didn't get | 
te ° : : 

I know, because the month thut he stayed with ne in Fort 
Worth and I nad the cur anc I toox Lee to apply for work. | 
Every day we went looking for work and Lee would say, “Hotuer, 

- they didn't give me the job." and I scid, “Kell, way?" “acy 
told re because my wife was not an Ancrican citizen" and that 
I know because I took ny boy.   

. c Commission Exhibit No. 270 

  

ya 

Soa te? ote ae . . . Tote   

   

  

' 

N
h
s
 

mn 
oh

 t
t 
A
a
d
 

Se
 

ce
d 

o
e
r
 

Fh
e 

ee
 r
b
w
e
 a
t
 

be 
tee

 
ta

bc
eb

le
re

to
ee

 
a
n
n
e
 

s 

ton
s 

a 
:   

a
t
h
e
 

ee 
tt
li
ne
 

te
 d
eb
at
ed
.



  

_s eet Te .. 
CS Pe Oe ee Sree 

    

Q. wo you think thet Lees felt 
that people would turn hin 
marriod to a Russian? 

A. Yes 

- $0 back, tiet Lec has 

5 retty stron 
own on jobs 

but I don't think it would botner Lee to fort the President or anybocy else; 
asicd for a visa wife has explained the 

back to Russia, but ta 
tine, where here he wa 

Ut neither size nor 
cy know tkst Lee ¢ 
$a't able to work 

Sly adout this fect 
because he was 

. e eo 

enough to want 
and let's say, let's 
+0 Russia, waich his 
Lee wanted to go 
ould work there all the 
to support his wifo and childrea, 

"and children, ko, 
extent of putting hinself $0 terrivle as to kill 
man toward wife and chil uren and notner. 

Q. Do you think 
@lise in this 
that it migkt solve ai   A. I do not think so, 
ile is strong ninccd 
waen he defected and 

  

brought up and vould 
wife and bimself; 
jeopardize 
enough to know that he 
and get by wita it. 
because he knows, 

Would you go into 
happen 

that 

1 A. 
cS, Lec aac a rifle, 
wat, and the 

defected. 
wan ashed 

  

waen sae was   
  

mind of ais 
kaow better 

doing anything crastic 
his wife--hnizself and ais wi 

uc woulda's 
Taat I know. 

Q. In these past two or three days that Lec had in tne 
in Irving. Xow, you have expressed 

Of course, this is just Speculstion, wh 

told the F8I nan, "Yes, Lec has a rif 

that Lee nisht have been in €xtent, someone tiat pi 
S proslea for win? 

again occause of what I know aad fron ali stateneats froa €verytiing--tae pap 
era and 
taan to 

Cza't do anything 

your else night have got aold of tais rifle 
a little ait, whs Or Could Have happened? 

Lee liked to hunt 

eo anytaing 

we talxce about téis rifle 

me tine, 

So then, why skould he Want to ara his wife I do not believe tha 
and wife in a 

because de docs not show that type 

t Lee would go to the 
Position of anythiag 

fluenced by soneone 
fot wave convinced Zin 

of ny boy. 
kussis 

ers aud all, even 
I believe Lee was 
jeopardize ais 
Would naturally 

fe. He is smart 
dike that wrong 

like taat 

garage over at the Paine residence and 
opinion that soxcone 

through Lec. Xow 
t you fcel like dia 

en Marina told ne 
» He always like to Statencnt was made in the Paper when he And he had a rifle a lo And that FBI . picked up adout the rifle and ske i 

le.“ Taney showed her 
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a big rifle. She says no sic don't think that is the sano 
rifle that Lec had. She ssys I told the FsI nan because 

-g@ec has rifle, she says, but she didn't think it wes the sano 
rifle that the FBI man suowed ber. So, since they did not ° 
have a done of their own anc they livec in this house, and | 
alarina told re that Loc kept tac rifle in the gararse, anyone 
could Aeve- access to tne rifle, So even though it would de 

- Lee's rifle, to re docsn't neccessarily mean that Lee used 
it since it was just in the garace.: 

_ Did you personally ever sec Lec's rifle? oe 

Ro. | | 

You never did? 

ho, I have not seen my son Sisce Septerder of lost year. ° 

In 1962, is tuat right? 
‘Tuat is correct and tae nonth that ae Stsyed witk mec I never 
bad secu tie rifle. ne just zd clotucs and radios. 

Well, in concluding this conversctioa that we are haviag, is 
tucre anything that you want to claborate oa right here 
recently about any Federai apencics that contacted you or 
‘Lec or #arina, or anything else taat might help us in putting 
-fogetier this story of Lec? 

Tac last fow days, you are speaking of? 

Yes. Or anything else that you taink might be important for 
us in aclping us in this casc. 

Yes. Tae night that I weat to Mrs. Painc's hone after I was 
there about ten minutes------- 

Tais was after Lee was arrested? 

Aftor Lec was arrested. 

Yes. Go ahead. 

  

Thore was a knock on the door. iir. Paine was there. At the -. 
tine I assumed they were a happily married fanily. Tacre is 
‘two children, Mr. and yrs. Paine. I do not know these people. 

UL Commission ExtiitNo. 270 0 ; 
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. I walked out of the courthouse or j2il, wherever 7 wa. . 
where they had qucstioncd Sarina, and hi i 
Marina to ber bore. I tuourat it wi i to stay with thon that nickt. Ynore was a knock on tke door, 
Sac innediately let two men in. I found it Strange that she 
Jct two nen in because of tae situation because I would want 
to know if they wore strangers, what is it you want, dut they 
were not asked wust taey waat, 

: 

  

She said “Cone Fist in; I hope you have dbrousht some food ! 
color filr wita you" and these two hen were fron Life . . 
Magazine. I was sitting on the sofa by ry Gaugatcr-in-law, mon didn't ask who I vas and Iwas not introduced to tien $0, Sgaia, I an assuning tast tuecy knew who Kerina was. . 

‘Hrs. Paine sat on tic floor anc Life magazine, tue non from K 
Los Angeles, which I fouad afterwards, was continually Folline filx, I was beconing indignant because 7 Gidn't taink it was the right thing to do. The other man--I do : 
mot know the nancs, that is how this happened so fast; in fact, I wasn't introduced--said to “rs. Paine, “Now if you - Will start vich your story."   Hrs. Paine Said, “iicll, I will te11 you waat I know." 7 think tc asked Ker Row eic Suc mect Asrina anc me. She said at a party. iie Said, “sid Lee live Bere?" She Says, “Yes, he lives with ais wife but ke docs not live here.” and the Life magazine nan (I wisi I know Ris rane, I don't) saic, “Arc they Separated?” "Gn" gio Says, “no, they are Wonderful fanily. 3eccuse of Circuastances, farina Stays Rere with ce. I give her and tie Cailercr 2 place to Stay, and Lee works in 
VMallas so Lec rents a room in vallas for $8.90 a week and concs to sce kis wife every weekend." “8611, wren ac cones to see his wife on weekends, do they get @lons? What do they dof" Sue said, "Like Ordinary couples they sit and watch football, baseoall, aad taings on tclevision. They don't 0 any place, they aave no money, no transportation; they Stsy done. Tacy love tac fanily.” 

I got up fron the Sofs. I seid, "I do not dike this, I an awfully Sorry, ars. Painc. I realize I ac in your aone dut this is ny daughter and this is my Son that we are talking about and I do not Jike you givine tais Personal: stérics Out." Everybody teoained quiet so z Sat down, Janediately tae Life Rapazine“man questioned ars. Paiac, ignored xc. I gotipegain. 1 Said, "Xow, I just said I do nct like this. TI have gone through publicity before when Lee 
    7 : 452 
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7 a ° . : : : Ma Sean? 

Suyposccly defected, and things eanc out in the poper wore mot things tuat we said. I would Say ons word and tao Paper Would make a story out of it and I éo not Want any Puolicity.” Again, everytnine wes silent, a pacifier to the - ether. Well he know I was the nother then bocauso I said, “I su tae mothcr of this boy." But the Paines aad never iatroduced re as tac motacr of the boy. She tock the - initiative of talking to Life magazine, so he says, “Lo you know how Lec got Lone fron Rissia; how did ae havo money to get nin hore Crom Russia?’ She said, “Well, bo saved bis ‘Money to get ain fron sussia." . - 
I got up. I said, “rs. Painc, I an getting tired of tals. That ds an diucorrect statewent because I happen to know aow Lec got tome Fron Russia aud I do not approciate - ou taking tie initiative and Baking trese statcnents." we want fact." And I said, “snother thing, 1 an penniless. diy daughter-in-law here gs without a ausband, and children. If we arc going to give 2 story and all of this inforration, I f0ecl like I want to get said Lor the stcry." Life Bagazine Said, “Do you Aave a Story? I will contact my office Tigat AoW anc get authorization to pzy you for the Story." I Said, “You do tust. We necd the wonsy. This soy wil] necd &@ lawyer and I an witsout work sad zo will hire mc and I Want to get paid if we are going =- sive this information.® Tne danape had teen Aalrcacy done wita tae inforcation behg givea, so I insisted thea upon payneat. 

Ne went into the kitchen and telephoned, I assume, kis office and care back and Said, “urs. Oswald, tney Said tiat taey sill not authorize ne to pcy you for a story; however, tney will give us expenses for you. <e can put you up in 3 notel and we will take cere of your coxpenses waile you are aero.” I said, “No, I think tnat Life masaziae can afford to pey for this story. I think it will de news." fie said, “well, they didn't authorize ne to pay for it, and I said,“well then, let's doa't talx. Let's Keep quict." I was then ignored and questions directed to “rs. Paine, Sie imsediately answerod and by that tine I was indignant end confused. I Cannot Fenenber tuc question. Anotuer question was thrown to her. I got up again. I said, “I aave had enoush of this", that “this is incorrect infornation, Hrs. Paine. I do not Aave the rigut to tell you not to talk to Life magazine of what you know but waocn you talk to Lifc magazine adout 22 assume this was the case* and not facts, I an going to . 
va 

. - 
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possible d5ut 

” stop you because I happen to know this is not 

So, they went inte the kitchen. I tricd to be near es 
because I didn't speak Russian and Mrs. Paine. 

. Wet ee 

‘the case.” 

  

did, Warina talked to Ars. Paine in Russian. I bocare very . 

hrs. Paine, “Toll my dauge 

matioa being given in pudl 

what she would like to do. 

nervous because I didn't Know waat was going on. t I said to 
ter taat I do not like this infor- 
$c about Lee and her. Ask her | 
“ girs. Paine spoke in Russian. 

‘My daughter-in-law said, 

to do." I said, “Harina 
“sioma, I will do what you want ne, 
then no talk." I put ry fingers 

  

to tho mouth, “xo talk, noting.” 

Nana like money." I am now spcoaking 

You kave no husband. noncy. 
If we give story we fet paid. work. 

Marina." 
I say arain to pacify 
followed. Hirsi: Paine into tic kitcuen 

becoming more indignant. If I'¢ aad 

bad 30¢ with ne--I woulé save taken 

immediately out of the souse decauss 

that things were not the way I Liked 

During the night I theug.t scricusly 

I woule accept Life uagaziac's offer 

food wnile ny stay in Dellzs. So vi 

in the norning, they kad a Russian 

I told then that we could go to a ho 

charge of giving tke story instead 6 

us to the Adolphus Hotel, my daugate 

to tac Acolphus Uotcl. 

‘That is in Dellas? 

Tast is in Dallas. I irmediately ca 

and talked to Captain Fritz and tric 

geo ny son. lice innedistcly granted 

12 o'cloca would be fine. 

talking to Xarina and I asked her pl 

ghe would talk to Nariaa and transla 

I pad a rignt to know waat slic was $ 

daughter-in-law anc sc understands me. 
I, Hana, may not be able to 

“Yes, Mana, whatever you went 
for few minutes quict. 

si ~. e+ Tm Se eS ee TR ee a Se 4. 

I said "If we give stories, 
the way I speak to ny 

“Because we nosed 

Xo, no talk no ncre,: 
xcrina do." So 

=. Kowover, they 
and oy this tine I was 
any moacy at ali--I 

ny daugater-in-law 
ay now I had sensed 
ther to be. 

about this so I édccided 
for hotel room and 

ea thcy care at 8 o'clock 
interpreter with toen. 
tel wacre I would be in 
f£ Mrs. Paine. Taey took 
r-ir-law and two caildren 

lled the police station 
& to get permission to 
that and ssid that about 

Tae kussian interpreter kept 
ease to tell ne Kaen 
te it to ne in = Englisa because 
aying to my dougater-ia-law. 

She never did cooperate that-way and sac would tnen whisper 

to Life magazinc. I was being left out of tne picture. 

isi 

   
   

  

  
  

wae ea   A
B
 

os
 

so
ee
t 

o 
t
a
r
e
’
 

at
e 

or
e 

ot
 
Me
w 

0° 
e
t
a
:



  

re Ae
 

oO -. 
       

   
i . . : VN “e oa . : La PO. . . an 

_> -B, Odhan, an FZ] agent, @ppeared at tac Adolphus Hotel _° @ad wanted to take Marina to Lecdquarters to be questioned. 
I said, “Xr. Cdiau, my davugater-ia-law gs not oing wita 
You to acadquerters. We nese counsel.” Ard the hussian 
interpreter wos going to ge aloue vitn Xr, Odnan, tae F3I / agect, to his seadquarters to question starins, but I would 
Mot uc allowed to fo. J said, "sarina will not go unless I an present and unless I know whet cisrisa dis saying ina 
aussisn.™ ne said, “I en not talxing to you." Sow, dre 0 . Gdian was very rudc, dcing a reyrescatativs of the F5I. . Ue said, “Let your dauputer-in-las nake up her own ninc.” 
ZI said, “xy daugiter-in-low is not quzlified to rake up her 
ewn mind.“ “because sic docs not understand our ways and : : suc is entitled to representation, I an going to protect 
eer.” To tac Russian interpreter, “You tell Nrs. Oswald 
tnat if sic wants to fo, asx ner LF sae is willing to go. Aot Waat her notier-in-law tells ger to do." I said to 
Bir. Gdnan, “Hy daugiter-in-lay is not lcaving here, wacther she says sie wants to go or not.” 

  

So that was debated two or three ‘ciffercat tincs and tacn 
finally Marina talked lone iu sussis and tac interpreter 
Said, “ilrs. Gswald ssid that sue u2s no more to soy, taat 
Sae Aas already deen to tre police station and told ther 
Wuat Sac knovs and she is tired; sie Las voby, She aurse ' baby, she can t31l hin no rore and suc will do wnat Leo's 
Xara tell cer and Lee's siana szy sce 3 lswyer. Sac say she 
HO more Lad aothing to say saz tole police already.” 
@ix. Gdaarc aad kussian intergreter aac Life magazine talk. 
I taoa to Marina end kept tolling ser, vita ny fingers, aot 
to talk, not to talk to kussias iutergreter, not the lav, . 
sie has protection, so Marina understands. Hr. Odaan was 
still there wien xobert entered tie roc. 

  
Q Taat is your sea, rigat? 

A. Hy son, kodert. So hr. Odaar: said ae wanted Karina to fo 
docu to tue Fil iieadquarters because he wanted to question 
Marina, so I said, “Xcberz, they been ners for avout Fifteen 
minutcs and trey are trying to pusa nc aside and 1 wou't 
let Narina go.” “All right, all right, Nother," he said, . “ay. Odaar, we have soue rights and uy sister-in-lay is net 
going wits you. sc are going to try to gct counsel in tuis 
case. Sane is willing to cooperctc, we sce willing to 
cooperate with you any way aad all, but at this tinc wy 
sister-in-law is act going to be questioned. I understand 
tuat sae was questioned yestsrday without Teprescntation and 
I-do not like it at 211." So Xr. Gdhan Scic, “That is all 

. Wight, Mr. Oswald, we just thought-----", and be left. 

  
wee ° . . : . . 

. qe, 
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> Upoa the ncxt day, wo went to court Louse----tae sane éay ‘WO went to court Souse and wo sau Lec. Life eapazino did ot, and insist tiat wo co not take caildren and leave tae Caildroa acre with Russian daterpreter. ay Cauchter-in-law Say, “Ko, no, we take babies" anc 1 said “ae teke babies, - too, I want therm to fo." Life magazine said “Tasy ars foiag ZO pusu you arovad." JI Saic, "Zcat is ali right, we will | faco it. Aen are considerate of woren wita davies. I want, since they were taking pictures of tacn, to see that Lec Aas a family." “sut, dirs. Useald. vo Want you to leave tic children at hozc. Ye doa't think it is good for the Story for you to have tic cuildren." J said, “sut I think it is good end we are takings the children with us", and Marina says, “Yos, ny children $0 waere I go." 

So we left and we went to tio Court Rouse and Stayed there aad was able to talk to By Son. Upoa returning to the Agolpius Hotel, which ve rcre escorsel by tie Policczea, woadcrful protection so ro reporters could pet to us~-tae police went way out of tacir Wey to see that we were not followed. Ye got to tuc Adolpaus ilote] and no one auswered eke door to where Life Sanazins, “acre we pad our Clotacs anc suitcases and baby. dizpers--no onc vas tacre. So the | two policenen or detectives with us WAS Conceracd and JY dicén't even knee if 1 ued tac rigst door nunbder. Understand 
a I was confused. So thea, frez around tie corner cane tze Life magazine man and I Saic, “Znat is hin, Tacy asked--and— I, foolisaly, aad never asked--ticy assed to sec his ereden- tials, anc ae was 2 Life magczine represcatative, but I now Fealize tuat I could nave deca ii, anyuody's aands. 

So we entered tue roos and tac astectives left us with tne wan after tiucy assured thet he was Life magazine rezrescn- tative. Yie Life ragazine rerrescutative esxed, “aaet cre you goings te do now?" And } Said, “Sell, I understood taat you were going to put re up in the hotel for two or three days so I can be acar sy Son, for piving you tise story." iC Sarcastically remarked, "You iavea't Siven me anything but tac facts that are already know", and J Said, “Uell, Coule we stzy here toaigat?™ Tiis was late in the afternooa; I did act know where mY Sonu, Robert, was. So tion a red- headed gan, with no coat, that I feel wes fron Life sagaziac w*taey dad an office on the llth floor, we were on tae 9th floor--cane into the bedroor. Se nad ivo bedroons anc waen E walked in tais redheaded nan was talking to this Life representstive., Then ke loft. Tacn tae Life representative 
a 

+ . 

. Ee 
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Said, “tirs. Oswald, kere is sonc money." I didn't even look 
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‘se the amount. “se sre goiag to nove you because reporters are on our trsil snd we are solnp to take you out, away from the acart of tue eity.” I followed suit and sterted picsiag wp clotacs, 1 didn't asx ecain wactner I an doing... rigat or anytiing. The Life represcatative fron Los Anecles: - too. us dornstairs and put us in tic taxicad, took us out to tic Executive Ian, out cf town, said ue would pay for lodsiugs for txo or three nieats sad that we ad woucy for taxicab in case we couldn't locate then waca we necded then, - : - %€O get to torn in case they necdcd sarina or I at tac police | : - station. I had put tie 2121 in sy uniform pocket, just looscly, so aftcr he----] got it out enc it was a $50 bill. Z eid not boar any nore fro: these Life Ragszine represen- tatives. a 

  

Saturday, abdout 6:50, a knock oa the door and I roved che Curtain anc it was «ir. Gahan fron the FsI,. I aad on rose . and pajanas. lie said, “U:., you sre ready fer bed.” end I . said, “We are avfully tirec. xerina is taking a dats aad we are trying to bc just quict and nice." fie said, “sirs.   Oswald, I'd like to talk to your dausaterein-law." J Said, “ir. Gdhan, I aave explaiuec to you vefore that ny ccusntecr- i in-law is not talking to aayene witzout lepal revreseatatioan ; and at tunis tirc we aavea't been sole to sccure any." In : “the cup of ais hand was a photosrapn tuat was cut and wes & wan's picture. iic Said, “srs. Usxald, nave you ever secn Ghis man beforc?" J Said, “xo, sir--no sir, believe ne, I ’ have never seen this nar veLere. he Said, "Can we show this picture to Marina?" J Saic, “Hr. Gdaaa, pleasc, we have been under a terridle Strain; tue sir] aerses the bavy; not tonight.” and as weat away. 

+
 

Tac ACKi---Sunday ?---sionday rorniag vaca I picked up perer... I innediately said to secret agent and people protectins ne, “Tnis is the man that tne FzI ageat cane ard asked me if J : knew, tie man taat killed my son, I recognize his picture." 
&. What was his nanc? ; 

"A. I-did not know ais name until I read in the paper. 
Q. Wkat was it in the paper, then?   
A. Ruby Rubenstein. I was at this tire very upset because I Fecognized the ran that the Fal, and I right away say, “Siace . taney wave his picture the nipht before, way then wes he so . lose to shoot ny sea." So I didn't pay too much attention at the tine of the nane in tae paper. 
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F. 
| 

This was conclusioa of an iaterview detween Special Aecnt J. 2. Goward aud Ars. Cdsan, tne mother of Lee iiarvey Gdzan. Sor . Gdzan--correction--taat is, Uswald. Lee ‘larvey Oswald. Tais. . intcervicw toox place at tne Ian of the Six Flags in Arlington, Texas, on Xovenber 25 and 26, 1963. 
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    UE ASSASSIXATICN OF PRESIDENT KEQEDY 
DALLAS, TEXAS 

: - 

  

: 
Les Rervey 

Isape recording of interview with Roher: Lee Oswald, brother of /-arvcy-Loo . 

@swale. Recorded on Kovezber 25, 2963. Interviewer is Special Acert. . . 

J. 2, Howard, U. S. Secret Service, Dcllas, Texas. This recording is being | 

made at Six Flags Inn Motel, Arlinztoa, Texas. 

This is an interview with Robert Lee Csvald, brother of Lee Harvey Oswald, 
accussed assassinator of Prosident Kernedy.. 

Q. that is your full name? / oe 4 

A. Robert Edvard Lee Oswald, Jr. _ oe 

Q. And when is your birthday, Kebcrt? 

A. April 7, 1934. . _ . 

'Q. And where is your residence at this"tine? 

A. At Denton, Texas, 1009 Sicrra Drive. 
ae nme 

Q.. What is your ocarpation? 

A. lena sales coordinator with the Aone Bread Company and I sm with the 
Denton Plant. 

Q. I sce. Do you know what your brother has been accused of? 

A. Yes. , . 

. wha 7 in 
Q t is your true opinion, your om personal opinion of what las 

A. To begin with I can't describe it in ny own feclings. I will say this, 

as far as the policeman's dcath in Dalles is concerned, I have no dost 

in zy mind; as far as the death of President Kennedy I have retained or 

attempted to retain a slight dot in wy mind even though apparently —_. 

by the information that I have gathered through the press and talking . 

with various persons that the evidence is overwhelning that perhaps he | 

Q. Referring to the shooting of the policeman are you referring to Officer 

_Tippit of Dalles? ; 

A. 1 believe that that is is name, yes. 
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. Q T-sec, and what was yorr thousht at the timc? , PON - 

       

   
yobert, where wore you when you First lJearred that your brother had | gone to Russia? © . . 

I was in Fort North, Texas. 

  

    

    

        

   

   

   

    

    

  

   
    

A. I can't roally recall my thinking at the tims other than I was shocked, At first, I couldn't believe it at all and after varias broadcasts, — 
etc., it became evident that it eas so, Then it was perhaps three or: 
four hours and, if I recall the cote correctly, it was Halloween, . 
October 31, 1959. He 

Q. I understand that Lee was born after your father died, Is that right? 
A. That is correct. OO | 
Q. Mew old were you at the time of your father's death? . 

A. Iwas five years old. father dicd in August 1939. Lee was bern in 
October 1939. Y 

Q. Where were you and your mother living at the tino? 

A, At New Orleans, Louisiana. 
Q. Could you tell re anything about Lee’s beckerourd, his chilchod, sone- 

thing about him that might help us to understand why that he night | 
comit such an act. . , 

A. J have searched my om nind for the sare arsvers in reference to this. . 
I did also at the time that we was notified that he went to Russia, 
e¥en to the extent of the reasons why there. I miesht mention that 
during the first noth or month and a half that he was in Russia we did 

e1Fcorrespond through the mails and I did ask hin the reasons why. ‘The | 
only answers that I can renerber are more or less what the papers have 
Yeprinted in relation to the underdog, Negroes, etc. 

Q. then you Jezrned that Robert was wanting to return to the United States 
with--pardon me, Lee was wanting to return to the United States with 
his wife whon he married in Russia, what did yo do, what was your 
celing? : 

A It had been, as I mentioned, the first month and a half that he was in’ 
Russia, Mescew, at that period I did receive a letter from Lee, stating 
that he would no longer contact ms or any mccbcr of the family and — |   
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that he wxs severing all fenily cotacts and ve would not hear fron hin Sa 
.. further; that he was starting his life in Russia and that is the way he "25.2 
wanted ic. I believe that was the last of Xovccler or the first part 
of Decenber 1959, I did net kear fron hin asain until either March or 
April of 1961. In his first letter he advised mo that he did marry 
Marina, Russian girl, and that thcy were attezpting to come to the. . 
United States. Ay feelings at that tire was highly pleased that | 
apparently he had changed his mind, he had scen the error of his 1 
and that he did want to return and’did want to bring his wife with m 

Was your nother il) at the tine? my 

At the time that he was coming back from Russia? 

Yes. In other words, did that have anything to do with him wanting to. 
return? . ot 

~ 

Not to ny knowledge; I do not believe she was at the tim. 

And what did you do in order to assist Lec in cating back to the United 
tes? , 

Well we did have a fairly regular er regular correspondence back and 
forth. I believe it was taking cither ten days or tyro wecks for the 
interchange of letters, and he kept re posse on what prosress he was 

ing. I did not attempt to contact the State Department or anybody 
else. At the tine I uncerstood that ny nother was doing that. I was, 
from tine to tinc, cotactod by an F3I agent, Nr. Fain (phonetic). 

F-A-I-N, Fain? 

I believe that is correct. 

In regard to his contact with you, what were these contacts, what did he 
want to knai? - 

Most of the tine and I believe with the exception of perhaps once it was 
all ewer the telephone and, there agcin, with exception of once, I | 
believe he did contact ne one time at my office in Fort Horth--the | 
rest of the tine was at my residence in Fort North--and the Line of 

| @uestioning was what had I heard from Lee and what presress and what 
was his plans as far as I could find out. 

Tt is our understanding that yo: contacted soncone in Now York upon 
Lee and his wife's arrival in the United Statcs in order to send hin 
money to come hore. Is this true? . 
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; AL That Ss correct, and I stated Lee did kecp me posted on the 
he was mking. I belicve it was about a nonth or scocthing cqual to 
that lensth of time prior to his departure that he indicated to ne oe 
that everything was settled, that would be goins to Moscor to 
pick up the necessary passports and papers, whatever it was, tat I 
would not hear from him again until fe'die reach the United States, 

'Q. Who did you send the noney to in Now York? | 

A. T cannot yecall the exact nexe of the oraenization yt do belicve it | 
was City of Xow York or New York City Uclfare Center or scccthing 

_ siallar to that. ee 

Q. And they in tum pot the poncy to your brother? 

A. Right. Iwas instructed to senz it to then, to Lee Harvey*s nc in 

care then, and they would give the roney to him, which they did. 

Q. Did he cone to Fort “orth frea Xow York then? 

A. They flew by jot into Dallas Love Field at which tinc my wife and myself 
picked them up and took then to our heusc in Fort Uorth. . 

  
Q. Avdhe lived at your house with you and yar fanily and he ard his 
fxaily for hoe long? 

A. Approximately two ronths. 

Q. During this tic, did you notice any change ‘in him as you rencobered hin 
before he went to Russia? 

A. No, sir, I did rot. He sppearcd to me at that tire to he the boy I have 

always nam. I do not recall at any time that we discussed any poli-: 

tical views. I will mention that ke did ask re abat whether or not I: 

had know or had knowledse that he did receive a dishonerale discuarse 

fren the U.S. Marine Corp. I said I kad read that in the paper, ard he 

§ndicated then that he was seins to heve that cianged if he could, and) 

I certainly agree with that that it was advisable because it was By 

understanding that the reason that he did receive this dishonorable cis- 

charge was that after he went to Russia on that basis ecnourcing his 

-eitizenship to the United States that that was the reason for the dis-| 

le discharge. 
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dis tharge changed? “ 

The enly onc TI knee that he sontionod directly to me was John Connally. " 

Was he Secretary of the Navy at thar timc? 

T do not believe he was, hecause he either told mc or I acumilly read 
the ansver that he had forwarded to the Secretary of the Navy as he 
was no lenger in that office, and that they would handle it Fron there, 

In other words, at the tine that Lec wrote to Mr, Cenmally, he thought 
that he was Secretary of the Navy, but he actually wasn't: he had 
already Icft the office; is that risnt? 

T'm renerbering a little bit more nov in yelat ion to thet, adit 
that he had written the Secretary of the Xavy, .tchn Ceenally? and if 
Sv Henory serves Re ripht, he was in of fice ther Ine did write the | 
Secretary of the Navy, JIchn Commally; hewever, in betecen the tines | 
the correspondence were ansvered that he had relinquished that office 
to run fer Governor for the State of Texas. 

And then the letter froa “ir. Connally advised him that his request 
had been forwarded to the State Nenartnent. Is that right? 

@r to the Office of the Scerctary of the Navy. I do not know whether 
it was the State Department or to the then Sccretary of the Navy, ‘ir. 

What was Lee's reaction to the answer that he got fron Mr, Connally? 

I dest recall anv significance or I just really don't rencsber his 
reoction to that, Ic either told me or I read the letter that he 
dic receive. I cannot recall which. 

Did he receive snv other news fron Nashington in regards to takings this | 
dishonorable discharse that you knew of? 

Net to my knovledse, he did not. 

Did he write to anyone else that you know of? 

Gounnission Exhibit No, 270 - - >. 
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iis is by hearsay wet hee since the bine of the President's an nedy, that te or apparent. Wrote Jin Bright . a Congressman froa Fort Yorth. _ Y ° . 
But you don's know of hin ever writing to Prosident Kennedy? 
No, sir know of no letter he ever wrote to the President of the United grates. 

Did you know whether or not Lee had @ rifle? 
At that tine? 

: 
Yes. , 

: To my knowledge, he did literally carry ia everything he amed at that ; 
time off the planc. No, I retract that. ‘They did have sone express | : that came from New York. It was a! at the house. I fecl certain that’ I saw every piece of it. There wes no rifle at that time, no weapon — of any ki 

: That's during the tine that ae was Living with you in Fort Korth? - | 
That's correct. . : After he left your how, where did he £0 to live? . 
He lived at for a period of approxizately a month with ny nother in : : 
Fort Worth. 

, 
Bid you still have pretty good contacts and relations with hin? 
Yes, I certainly did. . | .. “Say did he move from your hone? 

| ’ T do not recall any specific reason, other than I knov ny mother did want reason ehis ¥ife to stay with then Sone, and that would be the mae . reason thet I can think of, , 
. And he then moved from your mother's hase. Where did he move £0? 

Commission Exhibit No. 270 o~ 
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- Shey rented a duplex across the street fren Montgomery Ward in Fort "Worth, 
and I can't recall how long they were there; it wasn't very Jong. 7 . 

Where did he work during the tinc that he was in Fort North? . 

I do not knav the nase of the fira, I was thero once; it was a small | 
business that I could gather, located in a laree warchouse off the - 
white settlement strect (phonetic) in Fort North. The business was a | . 
type of metal work. I believe their main product was the metal vene- | . 
lating that gocs on top of residences. , * 

Is that the only place that he worked that you know of in Fort Korth? | 

Yes. . ! 

And how long, overall, did he stay in Fort North, before roving? 

They arrived there in -hine of 1952, and the best I can rerecber that he 
left Fort Worth prior to Thanksciving and I would estirate it to be 
the very latter part of Octebcr or the early part of Noverber. 

OF 19627 

Aa Yes, of 2962. 
‘ Q. During the time he was in Fort Norch, do yo: know whether or not he was 

contacted or visited by any Feccral Agency -- any lav-enforcenent 
agency connected with the Federal (awersment? 

  
A. Yes, I can recall only oe tice that they asked hin, and I believe I 

tool: the original call ct ny resicence froc the Fal Bureau in Fort 
orth, anc I do not recall, but I believe it was Mr. Fain asking whether ° 
or not it was possible for him to spe2zk to Lee which Lec agreed to do so. 
ile ke to hin on the phone and they did sect up an interview, I believe, 
at office in Fort North. 

Q. You were not present, then, when tee interview took place? . 

A. No, Iwas not. I recall that after I returned from work, I believe that 
interview was the next dzy and after I returned from work the next day, 
E asked Lee about it, and he said it was just more or less the same olc 
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thing or soncthing along that nature. Me did Isuch ebout one euestion | 
Sn the way T recall the question tint the Arent put to hin was he =n 
Agent of the Federal Govermascnt that was sont to Russia? He said ho ° : 
replied “Oh, don't you kno", and this ke laughed about, 8 

2 
e
S
 

fod where did he move to fraa Fort torth? st 

He moved to Dallas, Texas. J never did have his apzrtrent residence 
address, ‘Two or threc cays after he moved to Dallas I received a . 

postcard fron his with a post office box mr-ber in Dallas. oe 

Do you remeber this muber offhand? / J 

I bolieve it was Post Office Sox 2918F Mallas, Texas. 
aan an four ~~ © Seas 

And you never did ‘now what kis acress was in Dallas? 

No, sir, I did not. I asted hin in wy first letter, why the post office 
box or how else could ¥ contact hin, and his reply in his letter was 
that he was not settled and that he hac not taken an apartment or 2 
residence to live in, that he would retain this post office box there 
I could always reach hia. : 

I sce. fond did he correspond with you regularly while he was in : 

We, sir, he did not. - 

Bow long vas he there? — 

. In Dallas? ; ; 

Yes, this tinc. o . : 

To my knovledse and until Friday night of this past week I assuned that 
he bad boon $n Dallas the entire tits and I was not evare that he ever 

I sec. Were you aware of the fact that he and his wife were not living 
tezethcr during the week? 
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No, sir, I was not. 

‘You did not know this? 

a — . ° isi 
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I night say that fron the tine that he did move fron to | Dallas and up until this Friday I received either just three or for jegters fren him that were scattered over a period of that tinc, very Toqucnt. 

' Did he ever menticn to you that he was distressed or upset about anything that had happened to him to the point where he misht becasc violent? 

No, sir, he did not, And I restate my foclings at the tine that he returned to the United States in the year, 1952, to me he vas the boy’ thet I had always nam, older, but still the sazxc as far as I an 

I see, You didn't know that he had aoved to New Orleans for a short | period of tinc, is that right? . 

Since his return fron Russia? 

Yes. 

Ko sir, I was not arare of that, 
7 

I see. Do you ‘nov this mn, *. Paine, that wes the landlord where Lee's wife, Marina, was living? 

  

i met Mtr. Paine previously at the Dallas Police Station Friday night, the night of the death of the President, 

mat was Novezber 22, 19637 ° 

Novenber 22, 1963. I ret hi at the Dallas Police Station, at which time he and his wife, Mrs. Paine, wore takine Lee's wife, Nerina, and | By Rother, and their tro sll diildren to their hoax, 

Did you have a disassion with hin st the time? 

Xo, sir, I cid not. I really dice": knov who he was until they started to lcave and then I was advised that that wos where Marina hed been staying, at the Paines' residence, 

You didn't know Mr, Paine any prior to this tine? 

Ho, sir. 

Bo ya know Jack Rubenstein? 

No, sir, I do not. 
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fave you ever heard that nanc before? oO 

I have never heard that nexe before. oe 

- You have been told that he is the person that shot your brother at 
Dalles? 

Yos, sir, I have. 

Do you have any idea as to what the reason was that Mr. Rubenstein shot 
your brother? . “ 

Mo, sir, I certainly do not. 

Is there anythine else that you nicht tell us in regard to any of 
these incidents which we have disaissed? 

Kos sir, I do not knos of anything that I could add to what I have 
already said, . 

Lot ne say this -- eid you krov that Lee owed a rifle during the tine 
that he was in Dallas? 

No, sir, I did not. : 

You did not know that he amed a rifle? 

No, sir, I did not. 

Do you now of him oming a revolver at any tize? 

No, sir, I was not aware that he auncd any type of Firearn, 

I sce. Did you evor do any shooting vith Leo or did yeu do any bunting 
that sort. 

Yes, sir, I do recall hunting with hin at onc tine which I do believe 
was after.his release from the Marine Corps. Ile stayed two or three 
days in Fort North. 

This was prior to the tire he went to Russia? 

That is correct, and at that tine we had gme to ny wife's fanily's 
farm and had taken Lee, and be and ¥ and by, brother kav daw did go rabbit 
and squirrel] Sumting. 
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_or any other Fecoral Agency contacting hin in Dallas, or in I 
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tine that Lee returned to the United States fran Russ shout é 

Could I hear that again, please. - a #0 

Do you knos froa your mother or fron Lee's wife, Marina, whether or not 
any Four Agency contacted hin at cither Irving or Daflas in the pas’ 
cw months? . 

No, sir, I do not know that other than that I overheard today. I did 
not have any prior knovlodse of any prior contact made by the Federal 

"
 e 

I see, And what are referring to is what Marina told myself and » 

Agent Carles Kinkel? . . 

That is correct, sir. 

You didn't knos about then trying to colltact hin. 

No, sir. ° 

Did you know whether or not Lee belonged to any subversive organizations 

or any orcanizations in Dallas? 

No, sir, I was not ewcre of any type of organization that he did belong 

to or was asscciated with. . . 

Did you know whether or sot he had contact or was receiving literature 

of any kind fro Russia? 

I believe that during the period that he was living at the duplex, across 

fron Montecmmery Nard, prior to moving te Dallas, I believe at one tine that 

I was: there I do recall secing some type of Russian macozine; whether or 

pot it came from there or this us lable at news stands, I do not 

.. Bave you ever heard of an organization called “The Fair Play for Cuba . 

Committec"? 

Not until tonight. There, again, in relation to your interview with | 

Marina, I never had heard of it before. . 

You did not know that Loe was connected with this? 

Mo, sir. 

Commission Extibit No. 270. . “ 
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Is there anything that you can thirk of that you might tell us that might 
help us in putting this story texzcther? 

Ko, sir, I cannot think of anything thet In any remote possibility that 
erould be of service in this respect. If I did I would certainly give 
that inforcation. 

You said soccthing to re at the police department yesterday in recards 
to your feclines to that has hanvened to President Kenedy, What are 
your feclings as far as what has happened here? . 

I an not recalling. .- 

You rencther, you asked me if I would relay the ressage to his wife? | 

Yes. The messasce vas’ Tally ay decpest sympathy to Mrs. Kermedy and 
her fanily on the death of the Presidcnt. 

I see. Ox, Robert, thank you very much. How talf are you now? a 

S fect, 11 1/2. " 

And how sch do you weigh? : a 

to a Commission Extibit No. 270 - = me . 
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"gs at right, Robert, we won't continue this too much further becmse = a 

I don't feel Like that you do have any real information that misht help © 705°” 
‘us in this case, but, overall, may I ask you, do you know any QbonsP ~ 

A. Mo, sir, I do not. as 

Q. Do yor know whether Lee knew any Qdans? . ™ sO 

A. Mo, sir, I do not. Se 
. Q. Do you belong to any Cuban syzpathizer organizations? . : 

A. Dol? at ny 

Q Yes. ~ , 

A. No, sir. oo . — 

-Q. Do you know that Lee was? a 

A. No, sir, I do not. 
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   +" Q,. bed what color fs your hair? 

fad your eyes? 

Bluc. . 7 Do 

-* @, Zsee. Are you married? 

>
 

° 
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A. Vada--V, as in Victor, a-d-a--turie Osvald. 

Q. And how old is she? 

A. She is 2. 

Q. Do you have any children? 

A. Yes I do. 

Q. How many children do you have? . 

A. I have two children--me girl that is six years old. 

Q. What is her nance? 

A. Cathy Marie Oswald, and my boy, he is two and a half years old and 

name is Robert, also. 

, : so a " — . 
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